



ကညီဂျီဝီခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂျီဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပူၤ

တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်

လၢပူၤ ၇သီ, ၂၀၁၅ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-16-1-NB1

**သဝီဖိတဖၣ်ယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးလၢ တၢ်ကစီၣ်ဟူထီၣ်သၢလီၤတမ့ၢ်တတီၤလၢအဘၣ်ယး
KNLA တၢ်ထၢဆူၣ်သုး ဒီး သဝီဖိယုၢ်အါထီၣ်ခိဖျိလၢတၢ်ဒုးစးပြးကဲထီၣ်လၢ KNLA
သုး ဒီး ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး ဝဲ ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်ပူၣ် (မုၢ်တြီၤ) ကီၢ်ရ့ၣ်,
လၢစးပထုဘၣ် တုၤ လၢအိးကထိဘၣ် ၂၀၁၅ နံၣ်**

တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်တဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ သဝီဖိတဖၣ်ယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိး မ့ၢ်လၢတၢ်ကစီၣ်ဟူထီၣ်သၢလီၤတမ့ၢ်
တတီၤ လၢအဘၣ်ယး KNLA တၢ်ထၢဆူၣ်သုး ဒီး သဝီဖိယုၢ်အါထီၣ်ခိဖျိလၢတၢ်ဒုးစးပြးကဲထီၣ်လၢ KNLA
သုး ဒီး ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုး, အါန့ၢ်အန့ၢ် ပာ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိး တၢ်ဖိၣ်ဒုးယာ် ဒီး တၢ်မၤဆူးမၤဆါ ဝဲဘုသိၣ်
ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်ပူၣ် (မုၢ်တြီၤ) ကီၢ်ရ့ၣ်, ဝဲ လၢစးပထုဘၣ် ၂၀၁၅ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.¹

KNLA တၢ်ဖိၣ်ဒုးယာ်သဝီဖိ လၢတၢ်ဘၣ်ထွဲအိၣ်ဒီးတၢ်ထၢဆူၣ်သုး လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ် သဝီဖိယုၢ်ပူၤဖျိးသး အါအါဂီၢ်ဂီၢ်

ဝဲလၢစးပထုဘၣ် ၂၇ သီ ဒီး ၂၈ သီ, ၂၀၁၅ နံၣ်အပူၤန့ၣ်, KNLA သုးဖိတဖၣ်လၢ သုးဒု (၄) ဟဲကိး
ဝဲသဝီဖိခဲလၢာ် ၁၄ ဂၤ လၢအပၣ်ယုၢ်ဒီး သဝီသးပုၤတဖၣ်ဝဲ အ--- ဒီး ဘ--- သဝီ, ကျီပါကရူာ်,
ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်ပူၣ် (မုၢ်တြီၤ) ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ ခိဖျိလၢသဝီဖိတဖၣ် ယုထာဝဲပုၤသးစၢ်ပိာ်ခွါ အဂၤ ၁၀
လၢကဘၣ်လဲၤကဲဝဲ KNLA သုးတန့ၢ်ဘၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟဲကိးသဝီဖိအံၤ ကဲထီၣ်တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုး
လၢသဝီဖိတဖၣ်အဂီၢ် ဒီး တုၤဒုးလဲာ်သဝီဖိအါအါဂီၢ်ဂီၢ် ယုၢ်လီၤဝဲဆူ ခိတီၢ်ပူၤ (မြိုင်ကြီးဂူ) လၢကပဒုၣ်ဟးဆုး
အသးလၢ KNLA သုးအတၢ်ဟဲကိးအိၣ်အါဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

¹တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်တဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်အါလၢ KHRG ဝဲဒီးပုၤမၤတၢ်ဖိ ဒီး ဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ
အဟဲခိဖျိသးလၢလီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်ဖိဖဲဖၣ်ပူၣ် (မုၢ်တြီၤ) ကီၢ်ရ့ၣ် လၢအဘၣ်တၢ်နဲၣ်လိအိၣ်လၢ ကမၤနီၣ်မၤယါဝဲ လီၢ်က
ဝီၤ ပုၤဂျီဝီခွဲးယာ်တၢ်အိၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.လၢတၢ်က မၤဂ့ၢ်ထီၣ် KHRG တၢ်မၤနီၣ်မၤယါအကျိၤအကျဲတဖၣ်ဖျိဖျိဖျါအဂီၢ်
ဒီး နိသိးကန့ၢ်အါထီၣ် တၢ်ဆဲးကျိးအတၢ်လဲၤခိဖျိတဖၣ် လီၤလီၤဒုးဝဲဒီး သဝီဖိလၢကီၢ်ပယီၤထးခိတကပၤ အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဆိ
ကမိၣ်တဖၣ် ဒီးနိ KHRG အတၢ်ပညိၣ်အိၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၢ် လၢကတီၣ်ထီၣ် တၢ်ကစီၣ်လၢဒီးန့ၢ်ဘၣ် လၢပျီပူၤ
တဖၣ် ခဲလၢာ် ဝဲဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်အကျိၤအကျဲအိၣ်ဝဲအသိးဝံၤဒီး တၢ်ကျိၣ်ထံအိၣ် ဒီးတၢ်ကွၢ်ကဒါက့ၤပုၤလၢအ တူၢ်ဘၣ်တၢ်အဂၤ
အတၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢအဂီၢ်ဒီး ဘၣ်တၢ်မၤဘၢအဂ့ၢ်အကျိၤလၢအကါခိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်ဟံၣ်ဖျါလၢအဘူးအတၢ်အဂၤတဖၣ်
ဘၣ်တၢ်နီၤ ဖးလီၤဆူတၢ်ကစီၣ် အကလုာ် တၢ်ဂ့ၢ်,တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ ဒီးအနံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဘၣ်သးဖးအါထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်အဂၤ
လၢအဘၣ်ထွဲလိာ် သးတဖၣ်တခါစုၣ်စုၣ်အဂီၢ် ဝံသးစူၤကွၢ်ဘၣ်လၢ KHRG တၢ်ကစီၣ်သန့တက့ၢ်.

ဖဲလါအီးကထိဘၣ် ၉ သီ ဒီး ၁၅သီ ၂၀၁၅ နံၣ်အပူၤန့ၣ်, လီၤကဝီၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိထံၣ်လိာ်သး, ဒီးမၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်သံဒီးဒီးသဝီဖိ ၁၅ ဂၤ လၢအမ့ၢ် သဝီသးပုၤ, သဝီနံၣ်ရွံၢ်, သဝီဖိလၢဘၣ်တၢ်က့ၤကိးအိၤ ဒီး ပျၢ်ကွၢ်အိၤလၢ KNLA သး, ပၣ်ဃုာ်စ့ၢ်ကိးဒီးသဝီဖိလၢအမ့ၢ်ဒီးအိၣ်တ့ၢ်လၢသဝီပူၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤဂ---, အ--- သဝီဖိလၢသးနံၣ်အိၣ် ၃၈နံၣ် ဒီး မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုၤလၢအထံၣ်ထွဲပုၤက့ၤကိးသဝီဖိ ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲဆူ လီၤကဝီၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိအအိၣ်လၢ,

“အဝဲသ့ၣ်ဟဲဖီၣ်ဝဲပုၤဖုၣ် ၆ ဂၤ ဖဲ အ--- သဝီပူၤ. ပုၤဖုၣ်တဂၤဃုာ်ပုၤဖျးအသးတချးလၢအဝဲသ့ၣ်ဟဲဖီၣ် အိၣ်ဒီးဘၣ်အခါ, ပုၤအဂၤတဂၤ ဃုာ်ပုၤဖျးကွၢ်အသးလၢကျဲ ဖဲတချးတုၤဒီးဘၣ်လၢ KNLA သးကလၢပူၤဘၣ် အခါ န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, အ--- သဝီဖိထဲဒၣ် ၄ ဂၤဘၣ်တၢ်ဖီၣ်အိၣ်ချးဒီးက့ၤကိး အဝဲသ့ၣ်ဆူ KNLA သးကလၢပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟဲဖီၣ်ဝဲသဝီဖိတဖၣ်အခါန့ၣ် တစၢဃာ်ဝဲအစုဒီးပျဲဘၣ်. ပုၤလၢအဝဲသ့ၣ် ဟဲဖီၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ် ပၣ်ဃုာ်ဒီး သဝီနံၣ်ရွံၢ်တဂၤလၢအဝဲသ့ၣ်ဟဲထီၣ်ဝဲ ဒီး သဝီသးပုၤ ခံၣ်. ပုၤလွၢ်ဂၤအံၤ အခဲအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပျၢ်ကွၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢလံ. ပုၤက့ၤကိးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဆူ မဲးမ့ၢ်သဝီ ဖဲ KNLA သးအိၣ်တၢ်အလီၢ်တတီၤ ဒီး အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်လိာ်သးဒီး KNLA သးဒု (၄) သးဒုခိၣ် ဆၣ်ယူၤ န့ၣ်လီၤ.”



တၢ်ဂီၤအံၤဘၣ်တၢ်ဒိအိၤလၢလီၤကဝီၤ KHRG ပုၤမၤ တၢ်ဖိ ဖဲလါအီးကထိဘၣ် ၁၅သီ ၂၀၁၅ နံၣ်အပူၤ, ဖဲ အ--- သဝီ, ကိုၤဂၤရၢၢ်, ဘုၤသိၣ်ကိၢ်ဆၣ်, ဖၣ်ပုၣ် (မုၢ်တြီၤ) ကိၢ်ရၢၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤ ဟ်ဖျါဝဲ စီၤဂ--- လၢအ ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ လၢအမ့ၢ် တၢ်ကစီၣ်ဟူထီၣ်သါ လီၤတမ့ၢ်တတီၤလၢ အဘၣ်ဃး KNLA တၢ်ထၢဆူၣ်သး ဒီးတၢ်ဟဲဖီၣ်သဝီဖိအဂ့ၢ်, အါန့ၣ်အန့ၣ်အဝဲဟ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ် ကိး တၢ်ဖုၣ်ကွဲးအသဝီပူၤ ဘၣ်သဂၢ်ဝဲဒီး တၢ်ကိတၢ်ခဲ စးထီၣ် လၢသဝီဖိတဖၣ်ဃုာ်လီၤဆူ ဒိတီၢ်ဝုၤပူၤအခါန့ၣ်လီၤ. [တၢ်ဂီၤ-KHRG]

စီၤဂ--- ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ တနံၣ်ဃီဖဲပုၤဟဲကိးသဝီဖိဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်, သဝီဖိလၢအအိၣ်တ့ၢ်လၢသဝီပူၤတဖၣ် ဘါသကိးတၢ်တပူၤဃီ ဖဲလါပုၤအနံၣ်ဒီး ဖဲန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တဲလိာ်အသး, “ပုၤဟဲဖီၣ်ပမိၢ်ပပာ်ဒီးပသဝီသးပုၤ တဖၣ်လံ. ခဲအံၤပအိၣ်ဒၣ်ထဲပဝဲတဖၣ်ဒီး ပဘၣ်ကွၢ်တၢ်အိၣ်သးလီၤ. ပမိၢ်ပပာ် ဒီးပသဝီသးပုၤတဖၣ် မ့ၢ်တဟဲက့ၤလၢတသီ, ခံသီအတီၢ်ပုၤဘၣ်ဒု ပကဘၣ်ဃုာ်ကွၢ် ပမိၢ်ပပာ်ဒီးပသဝီသးပုၤတဖၣ်လၢအသီလီၤ.”

စီၤဒ---, ဘ--- သဝီဖိလၢသးနံၣ်အိၣ် ၅၂နံၣ် ဒီး မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုၤလၢအဘၣ်တၢ်ဟဲကိးအိၤလၢ KNLA သးဖိတဖၣ်လၢ သးဒု (၄) တဂၤဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲဘၣ်ဃးတၢ်ဟဲကိးသဝီဖိအံၤ လီၤဆိလိာ်သးတစး ဒီးဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ,

“အဝဲသ့ၣ် ဟဲဖီၣ်ယၢဒုတမ့ၢ်ဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် ဒီဖျိလၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဝဲသးအဃိ အဝဲသ့ၣ်မၤဆူၣ်အသးတစး. အဝဲသ့ၣ်တပျဲလၢယကက့ၤန့ၣ်ဆူယဟံၣ်ပူၤဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ပုၤလၢယဟံၣ်ခိၣ်ဟံၣ်ဃၢၤတဖၣ်ထံၣ်ထွဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤဒီးဆိကမိၣ်ဝဲလၢပုၤဟဲဖီၣ်ယၢလီၤ. အဃိသတးဒီး အဝဲသ့ၣ်ပျဲတၢ်ဒီး တဲလိာ်အသးလၢ, 'တၢ်အံၤဒုတၢ်အိၣ်သးလၢပဂီၢ်တဂ့ၢ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ကဟဲဖီၣ်ဃုာ်ဘၣ်ဖုးပုၤစ့ၢ်ကိးလီၤ.' ဖဲယလဲၤဟီၣ်ပုၤသးဖိခံဝံၤ အလီၢ်ခံ ဒီး ဖဲယဟဲက့ၤတုၤလၢသဝီပူၤအခါန့ၣ် သဝီဖိတဖၣ်ဃုာ်ကွၢ်ဘူးထီၣ်လၢကလၢလၢ်ဃုာ်ဃုာ်လီၤ.”

စီၤဒ--- ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ဖဲပှၤဟဲကိးအိၤအခါန့ၣ် ပှၤက့ၤကိးအိၤဆူ မဲးမ့ၣ်သဝီ ဖဲန့ၣ်အဝဲဘၣ်ထံၣ်လိာ်သး ဒီး KNLA သုးဒု (၄) သုးဒုခိၣ် ဆၣ်ယူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဒီး ဘ--- သဝီဖိ ၉ ဂၤ ဘၣ်အိၣ်ဝဲဖဲ မဲးမ့ၣ်သဝီပှၤ ၉ နံၤ ဒီးဘၣ်အိၣ်ခိးဝဲသုးဒု (၄) သုးဒုခိၣ် ဆၣ်ယူၤ ကဟဲဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲဒီး ဘ--- သဝီဖိ ၉ ဂၤထံၣ်လိာ်သး ဒီး သုးဒု (၄) သုးဒုခိၣ် ဆၣ်ယူၤအခါ, သုးဒုခိၣ်အံၤတဲဘၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ,

“ပနဲၣ်လီၤသုးခိၣ်လၢတၢ်ဖိလၢတဖၣ် ဒီး ကရူၢ်ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ထၢသုးအံၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤအဂၤ ၁၀ လၢကရူၢ်တဘျုးစ့ၣ်စ့ၣ်န့ၣ် ကဘၣ်ကဲဝဲသုးလီၤ. လၢတၢ်အံၤအယိ, သုးလၢလီၤကဝီပှၤတဖၣ် လဲထံၣ်လိာ်သး ဒီးမိၢ်ပာ်တဖၣ် ဒီး နူသဝီခိၣ်န့ၣ်တဖၣ် ဒီးဟဲက့ၤကိးအဝဲသ့ၣ်ဆူအံၤ လၢကမၤလီၤတၢ်က့ၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဂီၢ်န့ၣ် လီၤ.”



တၢ်ဂီၤအံၤဘၣ်တၢ်ဒိအိၤလၢလီၤကဝီ KHRG ပှၤမၤ တၢ်ဖိ ဖဲလၢအိးကထိဘၣ် ၁၅သီ ၂၀၁၅ နံၣ်အပှၤ, ဖဲ ဘ--- သဝီ, ကိုဝါကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်ပူၣ် (မုၢ်တြီၤ)ကီၢ်ရၣ်အပှၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤ ဟ်ဖျါဝဲ စီၤဒ--- လၢအဘၣ်တၢ်ဟဲကိးအိၤလၢ KNLA သုးဖိတဖၣ် ယုာ်ဒီး ဘ--- သဝီဖိအဂၤ ၉ဂၤ ဖဲ လဲဖဲပထုဘၣ် ၂၇သီ ဒီး ၂၈သီ ၂၀၁၅နံၣ် အပှၤန့ၣ်လီၤ. [တၢ်ဂီၤ-KHRG]

စီၤဂ--- ဟ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢ KNLA သုးအံၤ တမ့ၢ်အဟဲကိးပှၤ ၁၄ ဂၤအံၤလၢကမၤဝဲလၢအတၢ်ကဲသုး အဂီၢ်ဘၣ်. မ့မ့ၢ်တခီ, တၢ်ပညိၣ်လၢတၢ်ဟဲကိးတဘျီအံၤ မ့ၢ်ဒ်သိး တၢ်ကတၢၢ်ပိၣ်သကိး ဒီး မၤန့ၢ်တၢ်သးလီၤ ပလိာ်လၢ သဝီသးပှၤ, မိၢ်ပာ် ဒီး KNLA သုးခိၣ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤ လၢအဘၣ်ဃးဒီး KNLA တၢ်ထၢသုး အတၢ်ဟ်ပနီၣ်အဂီၢ် ဒီး အဝဲသ့ၣ် မၤန့ၢ်မိၢ်ပာ်တဖၣ်အတၢ်ဘၣ်သး ဒီး ဆဲးလီၤအစုမုၢ်ကျါ လၢအအၢၣ်လီၤဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ် ကဟ့ၣ်အဖိခွါတဖၣ်လၢကကဲဝဲ KNLA သုး ဖဲအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ပှၤထီၣ် ၁၈ နံၣ်အခါန့ၣ်လီၤ.

စီၤင--- လၢအမ့ၢ်ဝဲ ဖ--- ကရူၢ် KNU ပှၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဂၤ ဟ်ဖျါအါထီၣ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး အခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢအဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဟဲကိးသဝီဖိအဂ့ၢ်လၢ,

“ကီၢ်ဆၣ်ပတီၢ် KNLA သုးခိၣ် နဲၣ်လီၤဝဲလၢ ကရူၢ်ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်လၢ ကယုထာဝဲ ပှၤသးစၢ်ပိာ်ခွါလၢအနီၢ်ပျါ အဂၤ ၁၀ လၢကရူၢ်တဘျုးစ့ၣ်စ့ၣ် လၢကဘၣ်ကဲဝဲ KNLA သုးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အယိသတးဒီး ကရူၢ်ခိၣ်န့ၣ် ဒီး သဝီသးပှၤတဖၣ် ဆၢတဲာ်ဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ကယုထာဝဲ ပှၤသးစၢ်ပိာ်ခွါလၢအနီၢ်ပျါ ၃ဂၤ စ့ၣ်စ့ၣ်လၢသဝီခိၣ်တဖၣ် အပှၤ ဒီး ကယုထာဝဲပှၤသးစၢ်ပိာ်ခွါလၢအနီၢ်ပျါ ၁ ဂၤ မ့တမ့ၢ် ၂ ဂၤ စ့ၣ်စ့ၣ်လၢသဝီလၢအဆဲးတဖၣ်အပှၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့ၣ်က့ သဝီဖိတဖၣ်တတူၢ်လိာ်ဝဲတၢ်ယုထီၣ်အံၤဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ KNLA သုးဒုလၢအဟူးဂဲၤ လၢလီၤကဝီပှၤ ယုထီၣ်ဝဲသဝီသးပှၤတဖၣ်လၢ ကဟ့ၣ်လီၤပှၤသးစၢ်ပိာ်ခွါလၢအနီၢ်ပျါတဖၣ်အမံၤအသ့ၣ်လၢ သဝီတဖျါစ့ၣ်စ့ၣ်အပှၤ ဒီး သဝီသးပှၤတဖၣ် ဟ့ၣ်လီၤဝဲပှၤမံၤပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, အဝဲသ့ၣ် မၤလိာ်ဝဲမိၢ်ပာ်တဖၣ်လၢကဟဲထံၣ်လိာ်သးဒီးအဝဲသ့ၣ် မ့ၢ်လၢမိၢ်ပာ်တဖၣ်န့ၣ် အဖိခွါတနီၤလဲၤမၤ တၢ်လၢ ယိၤကီၢ်, တနီၤန့ၣ် မၤလိာ်ဒဲးတၢ်အဖၢမုၢ် အယိ အဝဲသ့ၣ်ကဲ KNLA သုးတသ့ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်, လီၤကဝီ KNLA သုးတဖၣ် မၤတလၢကွဲာ်တၢ်ကလုာ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် ဟဲဖိၣ်ဝဲမိၢ်ပာ်လၢ အမံၤဘၣ်တၢ်ဆူထီၣ်အိၤ

တဖန်ခဲလက်အယိလီ၊ မုမာ်လာပဝဲလီကဝီ၊ KNU ပုဘာ်မုဘာ်ဒါတဖန် တာ်တဟုန်ပုဘာ်ကလုာ်လာ ပကဘာ်လဲ၊စီာ်မိာ်ပာ် တဖန်ဘာ်၊ ပကဘာ်လဲ၊ဟံးန့ာ်ထဲအဖိတဖန်ခီလီ၊”



တာ်ဂီ၊အံ၊ဘာ်တာ်ဒိအီ၊လာလီ၊ကဝီ၊ KHRG ပု၊မ၊တာ်ဖိ ဖဲလါအီးကထိဘာ် ၂၀၁၅ နံာ်အပူ၊ ဖဲ ခ--- သဝီ၊ စ--- ကရုာ်၊ ဘုသိာ်ကီာ်ဆာ်၊ ဖာ်ပုာ် (မာ်တြီ၊) ကီာ်ရုာ်အပူ၊န့ာ်လီ၊ တာ်ဂီ၊အံ၊ ဟံ၊ဖျါဝဲ စီ၊၀--- လါအ မုာ် ဖ--- ကရုာ် KNU ပု၊ဘာ်မုဘာ်ဒါတဂ၊ ဟံ၊ဖျါထီာ် အါထီာ်ဝဲတာ်ဂုာ်လီ၊တာ်လီ၊ဆဲး အခိာ်ထံးခိာ်ဘိလါအဘာ် ယးဒီး KNLA သုး တာ်ဟဲကိးသဝီဖိအဂုာ်အကျါန့ာ် လီ၊ [တာ်ဂီ-KHRG]

ဖဲလါအီးကထိဘာ်ထီာ်သီ ၂၀၁၅ နံာ်အပူ၊န့ာ် သဝီဖိလာ တာ်ဟဲကိးအီ၊တဖန် KNLA သုးပျါကွာ် အဝဲသ့ာ်လာ်လံန့ာ်လီ၊ ဘာ်ဆာ်တာ်အံ၊ တဖုးအိာ်ထီာ်က့၊ဒီး တာ်ဘာ်တာ်ဘာ်လာ သဝီဖိတဖန်အဂီ၊ ဒီးဘာ်၊ သဝီဖိအါဂ၊ ယုာ်ထီာ်ကွဲးဒီးလာ ဘ--- ဒီး အ--- သဝီပူ၊န့ာ်လီ၊

စီ၊၀---ဟံ၊ဖျါထီာ်ဝဲလာ သဝီဖိသ့ာ်တဖန်ယုာ်ကွာ်လာသဝီ ခိဖျါလာတာ်ဂုာ်သါမံ၊န့ာ်လီ၊ တာ်တမံ၊ သဝီဖိတဖန်ထီာ်ဝဲလာ ဖဲပု၊လာကဘာ်လဲ၊ကဲဝဲ KNLA သုးတဖန်တအိာ်လာသဝီပူ၊ဘာ်အခါန့ာ် KNLA သုး လဲ၊ကိးဝဲအဟံာ်ဖိယိဖိအဂ၊တဂ၊အယိ သဝီဖိသ့ာ်တဖန်ယုာ်ပဒုာ်ဟးဆုးအသးလာ KNLA သုး အတာ် ကဟဲကိးအဝဲသ့ာ်အဂီ၊န့ာ်လီ၊ ခံမံ၊တမံ၊ သဝီဖိအဂ၊တဖန် သ့ာ်ကီာ်သးဂီ၊ဝဲလာ ကီာ်ပယီ၊ပဒိာ်သုး ဒီး သုးခိးကီာ်ဆါ (BGF) ကဟံးန့ာ်တာ်ခွဲးတာ်ယာ်လာတာ်တဂါ၊တကျါ၊လာအအိာ်ထီာ်ခိဖျါ လါ KNLA သုး အတာ်ထာ်သုးဖိဒီးကဲထီာ်တာ်ဘာ်ဂံာ်ဂုာ်ဒီးန့ာ်သဝီဖိတဖန်အဘာ်စါ၊အံ၊၊ အဝဲသ့ာ်ကဟဲန့ာ်လီ၊လာ သဝီပူ၊ ဒီးကခးလိာ်သးဒီး KNLA သုးန့ာ်လီ၊ ဖဲန့ာ်သဝီဖိတဖန်ကဘာ်ယုာ်ကွာ်ဒီးအဖိဆဲးသ့ာ်တဖန် လါတအိာ်ဒီး တာ်ကတဲာ်ကတီ၊သးနီ၊တမံ၊ဘာ်အပူ၊န့ာ်လီ၊ ခိဖျါလာတာ်ဘာ်ယိာ်အိာ်ထီာ်ဝဲဒ်အံ၊အယိ သဝီဖိသ့ာ်တဖန် ဆုာ်ဆိအဖိဆဲးတဖန် ဒီးလဲ၊အိာ်ဒီးအဝဲသ့ာ် ဆူခိတီာ်ဂုာ်ပူ၊န့ာ်လီ၊ သါမံ၊တမံ၊ သဝီဖိတနီ၊ယုာ်လီ၊ဆူ ခိတီာ်ဂုာ်ပူ၊ မုာ်လာအဝဲသ့ာ်ထီာ်ဝဲသဝီဖိအဂ၊တဖန်ယုာ်ပူ၊ဖျဲးသးအယိ အဝဲသ့ာ်အိာ်လာ သဝီပူ၊လာတာ်လီ၊ခံ တဘျာ်လာ၊ဘာ်န့ာ်လီ၊

ဖဲလါ အု၊ဖြာ် ၁၄သီ ၂၀၁၆ နံာ်အနံ၊န့ာ် KHRG ပု၊မ၊တာ်ဖိထီာ်လိာ်အိာ်သကိးဒီး KNLA သုးက့ (၅) သုးက့သုးဂုာ်ဝီမုဒါခိာ် လါကမ၊န့ာ်ဘာ်တာ်ဂုာ်လီ၊တာ်လာအဘာ်ယး KNLA သုးအတာ်က့၊ကိးသဝီဖိ ဒီး တာ်ပိာ်ထွဲထီာ်အခံလာသဝီဖိတဖန်သုးကမုာ်လီ၊အဂုာ်န့ာ်လီ၊ သုးက့သုးဂုာ်ဝီမုဒါခိာ် တဲနါပါ၊က့၊ဝဲလာ KNLA သုး လိာ်ထာ်သုးဖိတဖန် ဒ်သိးကမ၊ပု၊က့၊သုးဖိတဖန်လာ အမုဒါတာ်ဖိးတာ်မ၊ဝဲ၊ သုးဖိလာအက့ကွာ်တဖန် ဒီး သုးဖိလာအသံကွာ်တဖန်အဂီ၊န့ာ်လီ၊ တမုာ်လာအဝဲသ့ာ်တိာ်ဟဲဝဲလာ ကမ၊အါထီာ်သုးဖိအဂီ၊ဘာ် န့ာ်လီ၊ သုးက့သုးဂုာ်ဝီမုဒါခိာ် တဲဖျါထီာ်ဝဲလာ KNLA သုးအံ၊ ထာ်သုးဖိထဲပု၊ လါအသးနံာ်အိာ် ၁၈ နံာ် ဒီးဆူအဖိခိာ်တဖန် ဒီး တာ်ထာ်သုးန့ာ် တာ်ကဘာ်မ၊အီ၊လာ တာ်တျာ်ပိာ်တျာ်ပိလာ တာ်နါပါ၊အီ၊ညီ၊ဒီး န့ာ်သဝီဖိတဖန် ဒီး မ၊န့ာ်အဝဲသ့ာ်အတာ်သးလီ၊ပလိာ်န့ာ်လီ၊ လါတာ်ကမ၊န့ာ်တာ်အာ်လီ၊အီ၊လီ၊အဂီ၊န့ာ် KNLA သုးကိးဝဲတာ်အိာ်ဖျိာ်ဒီးန့ာ်သဝီဖိတဖန် လါကတျာ်ပိာ်တျာ်ပိသကိးဘာ်ယး သဝီဖိလဲာ်တကလုာ် လါတာ်ကထာ်အီ၊သုး ဒီး တာ်ထာ်သုးအံ၊တာ်ကဘာ် မ၊အီ၊လာကျဲးလဲာ်အဂုာ်န့ာ်လီ၊ သဝီဖိလာအဝဲသ့ာ်

ကီးဝဲလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ပူၤတနီၤန့ၣ် ပၣ်ယုၣ်ဝဲဒၣ်ဒီး သဝီဖိလၢအဖိပိၣ်ခွါလၢအကဲသုးသ့အိၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဝံၤ အလီၢ်ခံန့ၣ်, သဝီဖိလၢအဖိပိၣ်ခွါအိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်က့ၤလၢအဟံၣ် ဒီးတနီၤန့ၣ် ယုၢ်ဖျိးကွံာ်ဒီး အဟံၣ်ဖိယိဖိ လၢကပဒ့ၣ်ဟးဆွဲးဝဲ တၢ်ထၢသုးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

သုးက့သုးဂ့ၢ်ဝီမူဒါခိၣ်တဲဖျါအါထီၣ်ဝဲလၢ ဖဲသဝီဖိတဖၣ်န့ၣ် ယုၢ်ကွံာ်အခါ သဝီဖိအဂၤတဖၣ် ဆိကမိၣ်ဝဲလၢ KNLA ထၢသုးအယိ သဝီဖိအါဂၤစးထီၣ်ယုၢ်စ့ၢ်ကီးဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲန့ၢ်ပၢၣ်ဝဲလၢ တၢ်အံၤတမ့ၢ် KNLA သုးအတၢ်ဟံသးဘၣ် ဒီး ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ မ့ၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်မၤအိၣ်ဝဲၤအကတီၢ်အယိ KNLA သုး စးထီၣ်ဂ့ၢ်ကျဲးစး လီၤတဲန့ၢ်ပၢၣ်က့ၤသဝီဖိဘၣ်ပးတၢ်ထံၣ်ကမၣ်အဂ့ၢ် ဒီး ကတီၢ်ဆူၣ်ထီၣ်က့ၤသဝီဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ခဲအံၤ အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤဝဲအပူၤသုးဖိတဖၣ်လၢကလဲၤလီၤဆူသဝီတဖၣ်အပူၤဒီး ဟဲက့ၤကီးသဝီဖိတဖၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် သန့က့ ဖဲပူၤသုးဖိတဖၣ်လဲၤကီးဖျိၣ်သဝီဖိတဖၣ်လၢကက့ၤကီးဝဲဆူ KNLA သုးဝဲၤလီၢ်အခါန့ၣ် သဝီဖိတဖၣ် နၢ်ပၢၣ်ကမၣ်ဝဲတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအံၤ ဒ်အမ့ၢ်ဝဲတၢ်ထၢဆူၣ်သုးအယိ, သဝီဖိအါဂၤဆၢတၢ်လီၤသးဒီးယုၢ်ဖျိးကွံာ်ဝဲဒၣ် န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢမ့ၢ် ၁၈သီ ၂၀၁၆ နံၣ်အနံၤန့ၣ် KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိထံၣ်လိာ်အိၣ်သကိးဒီး KNLA သုးက့ (၅) သုးက့ခိၣ် ဒီး သုးက့ခိၣ် တဲလီၤတၢ်က့ၤဝဲဒၣ်လၢ ဘၣ်ပးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ် KNLA သုး ထၢဆူၣ်သုးဖဲ ကိုပါကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၤကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲတၢ်ကစီၣ်ဟူထီၣ်သၢလီၤလၢအတမ့ၢ်တတီ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲလီၤတၢ်စ့ၢ်ကီးဝဲလၢ သဝီဖိတဖၣ်ယုၢ်လီၤဆူခိတီၢ်ဝုၤပူၤ ခိဖျိလၢအဝဲသ့ၣ်နၢ်ဟူဝဲတၢ်ကစီၣ် ဟူထီၣ်သၢလီၤလၢအတမ့ၢ်တတီလၢအမ့ၢ် KNLA သုး ထၢဆူၣ်သုးအယိန့ၣ် မ့ၢ်အမ့ၢ်အတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲအါထီၣ်ဝဲလၢ, အဝဲန့ၣ်လီၤ သုးခိၣ်လၢတၢ်ဖိလၢတဖၣ်လၢကလဲၤထံၣ်လိာ်အိၣ်သကိးဒီးသဝီဖိတဖၣ်ဖဲ ကိုပါကရူၢ်ပူၤ ဒီးဖဲသုးခိၣ်လၢတၢ်ဖိလၢတဖၣ်မၤဝဲဒ်အတၢ်ကလုာ်အသိး ဒီး ထံၣ်လိာ်သးဒီးသဝီဖိတဖၣ် ဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ် သဝီဖိတနီၤက့ၤကဒါက့ၤဆူအဟံၣ် စးထီၣ် ဖဲလၢယနူၤအါရံၤထီၣ်သီ ၂၀၁၆ နံၣ်အပူၤ, ဘၣ်ဆၣ်သဝီဖိတနီၤန့ၣ်အိၣ်တုာ်ဒီးဒၣ်ဖဲ ခိတီၢ်ဝုၤပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒုးဖဲးတြးလၢ ကီၢ်ပယိပဒိၣ်သုး ဒီး KNLA သုးအဘၢၣ်စၢၤ မၤအါထီၣ်သဝီဖိတဖၣ်တၢ်သုးလီၢ်သုးကျဲ

ဖဲ လၢဖဲးပထုဘၢၣ် ၃၀သီ ၂၀၁၅ နံၣ်အနံၤန့ၣ် ကီၢ်ပယိပဒိၣ်သုးလၢအမ့ၢ် ခိၣ်ချုသုးမ့ၢ် (၂၂) လၢအသုးနီၢ်ဂံၢ် အိၣ်ဝဲပုၤနီၢ်ဂံၢ် ၄၀ ဂၤ န့ၣ်လီၤဟးဝုၤဝီၤခိးတၢ်လၢ KNLA သုးတၢ်ပၢဟီၣ်ကဝီၤဖဲ ဘ--- သဝီအပူၤန့ၣ်လီၤ. KNLA သုးဖိလၢအဟူးဂဲၤဖဲဟီၣ်ကဝီၤပူၤတဖၣ် ခးဟ့ၣ်ပလီၢ်ဝဲဒီးကျိ ခံထံၣ်သၢထံၣ် ဖဲကီၢ်ပယိပဒိၣ်သုး အတၢ်လဲၤကျဲ အခါန့ၣ်လီၤ.

ဖဲ KNLA သုး ခးဟ့ၣ်ပလီၢ်ဝဲကျိဝံၤအလီၢ်ခံ ကီၢ်ပယိပဒိၣ်သုး ဖိၣ်ဝဲ ဘ--- သဝီဖိ စီၤက--- လၢအသးနံၣ် ၆၂နံၣ်တဂၤ ဖဲအကွၢ်ကျိဖဲ စံာ်ပျီယၢၤအခါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ဟံတၢ်ကမၣ်လၢအလီၤလၢ အဝဲတဟ့ၣ်ဒုးသ့ၣ် ညါအဝဲသ့ၣ်လၢ KNLA သုးအိၣ်ဖဲလဲၣ်ဘၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ် ကီၢ်ပယိပဒိၣ်သုး အသုးခိၣ်ခံဂၤ ဆဲးထူဝဲ စီၤက--- အသးနါပုၤ, အနၢ်ကုပူၤ ဒီးကျိခိၣ်ထိး ခံထံၣ်သၢထံၣ်စုာ်စုာ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤက--- ဟံဖျါထီၣ်ဝဲလၢ တချုးဒီးလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးဘၣ်န့ၣ် ကီၢ်ပယိပဒိၣ်သုးတဖၣ်ဟဲဆူ ဘ---သဝီ တတုၤနီတဘျီဘၣ် မ့ၢ်လၢ KNLA သုးတပျဲဟဲန့ၣ်ဆူ KNLA သုးတၢ်ပၢဟီၣ်ကဝီၤပူၤဘၣ် ဒ် ၂၀၁၂ နံၣ် တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးအတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအိၣ်ဝဲအသိးအယိန့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤနီၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲလၢ ဖဲပူၤဖိၣ်အီၤဒီး မၤဆါအီၤဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ် ဘ--- သဝီဖိအါဂၤလၢအတယုၢ်ကွံာ်တဘျီယိဖဲ KNLA သုးဟဲကီးသဝီဖိဝံၤ အလီၢ်ခံဘၣ်တဖၣ် ဆၢတၢ်လီၤအသးဒီး ယုၢ်လီၤဝဲဆူ ခိတီၢ်ဝုၤပူၤ ဘူးကလၢာ်ယၢၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ် တဖၣ်အံၤ ယုၢ်ကွံာ် ခိဖျိလၢအဝဲသ့ၣ် ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ ကီၢ်ပယိပဒိၣ်သုးအိၣ်လၢသဝီပူၤဒ်အံၤန့ၣ် တၢ်ဒုးကကဲ

ထိုက်ဘဉ်ဖူးအသး ဒီး အဝဲသ့ဉ်ကဘဉ်ယုာ်ဝဲဒီးအဖိဆံးသ့ဉ်တဖဉ်လၢ တအိဉ်ဝဲဒီးတၢ်ကတဲာ်ကတီၤသးနီတမံၤ ဘဉ်အပူၤန့ဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ်ပျံၤစ့ၢ်ကီးဝဲလၢ တၢ်ဒုးမ့ၢ်ကထီဉ်န့ဉ် အဖိဆံးသ့ဉ်တဖဉ်ကဘဉ်ဒိဘဉ်ထံးဘဉ်ဖူး န့ဉ်လီၤ. အဂၤတမံၤ သဝီဖိတဖဉ်ဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲလၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိဉ်သုးအံၤ ဟ်တၢ်ကမၢ်လၢအဝဲသ့ဉ်အလီၤလၢ ပုၤခးဟ့ဉ်ပလီၢ်တၢ်အံၤမ့ၢ်ဝဲသဝီဖိတဖဉ်အယီၤ, သဝီဖိတဖဉ် သးကီၢ်တၢ်လၢအကဘဉ်ကွၢ်ဆၢဉ်မဲာ်ဝဲတဖဉ်အဂီၢ် န့ဉ်လီၤ.

စီၤက--- ဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲဆူ လီၢ်ကဝီၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိအအိဉ်လၢ,

“သဝီဖိတနီၤဟဲဆူယအိဉ် ဒီး ယတဲအဝဲသ့ဉ်လၢ ပယီၤသုးတဖဉ်တဟဲညီန့ဉ်ဘဉ်. ဝဲန့ဉ် အဝဲသ့ဉ်တဲယၤလၢ ပယီၤသုးန့ဉ် တဝဲာ်ထံနီၤဖး ပုၤသုးဖိဒီး သဝီဖိဘဉ်. လၢတၢ်န့ဉ်အယီၤ အဝဲသ့ဉ် သံကွၢ်ယၤလၢ ‘ပယီၤသုးမ့ၢ်ဟဲကဒီးအသီတဘျီ ဒီး မ့ၢ်ခးပုၤန့ဉ် နကဟံးမူဒါခါ.’ ယတဲအဝဲသ့ဉ်လၢ ယဟံးမူဒါတသ့ဘဉ်. ဒီးသန့ၤထီဉ်သးလၢနၤလီၤ.” အဝဲဟ်ဖျါအါထီဉ်ဝဲလၢ တၢ်အိဉ်သးဟဲဂ့ၤထီဉ်က့ၤဖဲ လၢအိးကထီဘဉ် ၁၄သီ ၂၀၁၅ နံဉ်အနံၤ, တၢ်တဖိဉ်လၢသဝီဖိ ဒီး တၢ်ဒုးတကဲထီဉ်သးလၢဘဉ်, ဘဉ်ဆဉ်သန့က့သဝီဖိတဖဉ် တဟဲက့ၤဒီးလၢသဝီပူၤဒီးဘဉ်န့ဉ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤအံၤဘဉ်တၢ်ဒိအိၤလၢ လီၢ်ကဝီၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိ ဝဲလၢအိးကထီဘဉ် ၁၅သီ ၂၀၁၅ နံဉ်အပူၤ, ဝဲ ဘ--- သဝီ, ကိုပိကရၢၢ်, ဘုသိဉ်ကီၢ်ဆဉ်, ဖဉ်ပုဉ် (မုာ်တြီၤ) ကီၢ်ရုဉ်အပူၤ န့ဉ် လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤ ဟ်ဖျါဝဲ စီၤက--- လၢအဘဉ်တၢ်ဆဲးထူ အိးဒီးကျိခိဉ်ထံးလၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိဉ် သုးခိဉ် လၢ ခိဉ်ချ့သုးမ့ၢ် (၂၂) ဝဲ လၢဖဲပထုဘဉ် ၃၀သီ ၂၀၁၅နံဉ်အနံၤ, ဝဲ KNLA သုးခးဝဲ ကီၢ်ပယီၤပဒိဉ်သုးအံၤ ဝဲအလီၢ်ခံန့ဉ်လီၤ. အဝဲဟ်ဖျါ ထီဉ်စ့ၢ်ကီး ဝဲလၢ ဘ--- သဝီဖိတဖဉ် ယုာ်လီၤဆူ ခိတီၢ်ဝုာ်ပူၤ အါကတၢ် တနံၤယီၤဖဲ အဝဲဘဉ်တၢ်မၤဒၢဉ်အိၤလၢကီၢ်ပယီၤ ပဒိဉ်သုးဝဲ အလီၢ် ခံန့ဉ်လီၤ. [တၢ်ဂီၤ-KHRG]

ကိုတဖဉ်ပတုာ်ကွၢ်အသးခိဖျါလၢသဝီဖိတဖဉ်ယုာ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ်

တီၤဖုဉ်ကိုဝဲ အ--- သဝီ ဒီးတီၤခၢဉ်သးကိုဝဲ ဘ--- သဝီ ခံဖျါဉ်လၢာ် ဘဉ်ပတုာ်ကွၢ်အသးတံာ်တံာ်ဝဲတနံ့ မ့ၢ်လၢ ဝဲသဝီဖိတဖဉ်ယုာ်လီၤဆူ ခိတီၢ်ဝုာ်ပူၤအခါန့ဉ် အဝဲသ့ဉ်ကီးယုာ်ဒီးအဖိဆံးသ့ဉ်တဖဉ်အယီၤန့ဉ်လီၤ. နီၢ်ထ--- လၢအမ့ၢ်ဝဲ တီၤခၢဉ်သးကိုသရဉ်မုဉ် ဝဲဘ--- သဝီပူၤတဂၤဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲလၢ, ကိုဘဉ်ပတုာ်ကွၢ် အသး ၅သီ ဒီးခဲအံၤန့ဉ် ကိုသရဉ်/သရဉ်မုဉ်အိဉ်တုာ်က့ၤထဲခံဂၤ ဒီးသိဉ်လိတၢ်လၢကိုပူၤန့ဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ် သိဉ်လိတၢ်ထဲတဂီၤမုာ်ထူဉ်ခါ ဒီး သိဉ်လိဝဲထဲအကစၢ်တၢ်မၤလိလံာ်န့ဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ်တသိဉ်လိဝဲလံာ်လၢ ကိုသရဉ်/သရဉ်မုဉ်လၢအယုာ်ကွၢ်သ့ဉ်တဖဉ်အတၢ်မၤလိလံာ်ဘဉ်. ဝဲကိုက့ၤထီဉ်က့ၤအခိဉ်ထံးတနံၤ ဝဲသဝီဖိ တဖဉ်ယုာ်ကွၢ်ဝဲအလီၢ်ခံန့ဉ် ကိုဖိလဲၤထီဉ်ဝဲကိုထဲ ၇-၈ ဂၤခါန့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်စးထီဉ်က့ၤ ဝဲလၢအိးကထီဘဉ် ၂၀၁၅နံဉ် အပူၤန့ဉ် ကိုဖိဝဲ ဘ--- သဝီပူၤလဲၤထီဉ်ဝဲကို ကအိဉ်ဝဲ ၆၀-၇၀ ဂၤန့ဉ်လီၤ. စီၤက--- လၢအမ့ၢ် အ--- သဝီဖိတဂၤဟ်ဖျါထီဉ်စ့ၢ်ကီးဝဲလၢ, လၢအသဝီပူၤန့ဉ် ကိုဖိအိဉ်တုာ်စ့ၢ်န့ဉ်ဒီး အဂၤ ၁၀ မ့ၢ်လၢကိုဖိအဂၤ တဖဉ်ယုာ်လီၤဆူ ခိတီၢ်ဝုာ်ပူၤအယီၤန့ဉ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤအံၤဘၣ်တၢ်ဒိအိၤလၢလီၤကဝီၤ KHRG ပုၤမၤ တၢ်ဖိ
 ဖဲလၢအိၤကထိဘၣ် ၁၅သီ ၂၀၁၅ နံၣ်အပူၤ, ဖဲ ဘ--- သဝီ,
 ကိုၤပကရူၤ, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်ပူၣ် (မုၢ်တြီၤ) ကီၢ်ရၣ်အပူၤ
 န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံၣ်ဖျါဝဲ နီၢ်တ--- လၢအမ့ၢ်ဝဲ တီၢ်ခၢၣ်သး
 ကိုၤသရၣ်မုၢ် လၢအ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်ကိတဖၣ်လၢကသိၣ်လိ
 တၢ်လၢ ကိုၤပူၤ ဖဲသဝီဖိတဖၣ်ဃ့ၢ်လီၤဆူ ဒိတီၢ်ဝုၢ်ပူၤဝံၤအလီၢ်ခံ
 န့ၣ်လီၤ. [တၢ်ဂီၤ-KHRG]

တချုးဒီးလၢသဝီဖိတဖၣ်ဃ့ၢ်ကွံၣ်ဒ်ဘၣ်န့ၣ်, ကိုၤဖိအိၣ်ဝဲ ၁၀၀ ဂၤ ဒီး ကိုၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်အိၣ်ဝဲ ၁၁ ဂၤ ဖဲ
 ဘ--- သဝီပူၤ ဒီးလၢ အ--- သဝီပူၤစ့ၢ်ကိး ကိုၤဖိအိၣ်ဝဲ ၁၀၀ ဂၤ ဒီး ကိုၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်အိၣ်ဝဲ ၆
 ဂၤန့ၣ်လီၤ. ကိုၤခံဖျါၣ်လၢအံၤမ့ၢ်ဝဲကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်အကိုၤဖးဒု ဒီး ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်အကိုၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်တဖၣ်
 စ့ၢ်ကိး လဲၤလီၤဝဲဆူဒိတီၢ်ဝုၢ်ပူၤ ဖဲသဝီဖိတဖၣ်ဃ့ၢ်ကွံၣ်ဝဲအခါန့ၣ်လီၤ.

စီၤဂ--- တဲအါထီၣ်ဝဲလၢ ဖဲ KNLA သုးပျါကွံၣ် အ--- သဝီသးပုၤဝံၤအလီၢ်ခံန့ၣ်, သဝီသးပုၤအံၤ လဲၤလီၤဝဲ
 ဆူ ဒိတီၢ်ဝုၢ်ပူၤ ဒီး မၤသဝီဖိတဖၣ်က့ၤ ကဒါက့ၤဆူသဝီပူၤ ဒီး အဝဲမၤစ့ၢ်ကိးကိုၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်တဖၣ်လၢ
 ကက့ၤသိၣ်လိက့ၤတၢ်လၢကိုၤလၢသဝီပူၤန့ၣ် လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် လီၤကဝီၤကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ် တပျဲ
 ကိုၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်တဖၣ်လၢကက့ၤသိၣ်လိ က့ၤတၢ်လၢသဝီပူၤဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယံၤ အ--- သဝီသးပုၤအံၤ
 ယုထီၣ်ဝဲ ဒိတီၢ်ဝုၢ် ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ် ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ တဖၣ်လၢကသုးကျဲၤန့ၢ်တၢ်သိၣ်လိလီၤလၢကိုၤဖိလၢ
 အယုၢ်အိၣ်ကဒုတဖၣ်လၢကမၤလိတၢ်အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. ကိုၤဖိလၢအမိၢ်အပၢ်တယုၢ်ထီၣ်ကွံၣ်လၢ အ--- သဝီပူၤ
 ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒ်လဲၣ် လဲၤထီၣ်လုၢ်လီၤဝဲ ကိုၤလၢ ဒိတီၢ်ဝုၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ် ဒီးကိုၤတၢ်ပိးတၢ်လိတဖၣ်
 ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤအိၤလၢ ဘိၤခ့ၣ်သူၤ ဒီး ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်သးမ့ၢ်ဟဲဂ့ၤထီၣ်က့ၤန့ၣ်
 ကိုၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်တဖၣ်က့ၤသိၣ်လိက့ၤတၢ်ဖဲသဝီပူၤ သ့ဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ.

ခိဖျါလၢသဝီဖိဃ့ၢ်အိၣ်ကဒုအယံၤတၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမုဒီး ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးအိၣ်ထီၣ်

သဝီဖိလၢအယုၢ်ကွံၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဟံၣ်တုၢ်ကွံၣ်အစံၢ်လီၢ်, ယုးလီၢ် ဒီး ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိတဖၣ် ဒီး အဝဲသ့ၣ်မၤဝဲပုၤလၢအ
 အိၣ်တုၢ်လၢသဝီပူၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢကမၤစၢၤဒီး ဒုးအိၣ်အဝဲသ့ၣ်ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဆၣ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤဂ--- လၢအမ့ၢ် အ--- သဝီဖိတဂၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ, အ--- သဝီဖိ ခံၣ်ဂၤသၢဂၤ ဆါကွံၣ်အကျိၢ်တဖၣ်
 လၢအပူၤဘၣ်ဘၣ်ဖိလၢကမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်လၢ တၢ်လဲၤတၢ်က့ၤ ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအတၢ်လၢဘျုးလၢစ့ၤ ဖဲအဝဲ
 သ့ၣ်အိၣ်ဝဲဝဲ ဒိတီၢ်ဝုၢ်ပူၤအခါန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတနီၤစံးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ကဆါကွံၣ်အဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိ ဘၣ်ဆၣ်
 အဝဲသ့ၣ်တဆါကွံၣ်အဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်တဖၣ်ဘၣ်. တၢ်အိၣ်သးမ့ၢ်ဟဲဂ့ၤထီၣ်က့ၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကဟဲက့ၤဒီး မၤအိၣ်
 က့ၤတၢ်လၢအဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကက့ၤဂီၢ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတလီၤတံၢ်

ဖဲသဝီဖိတဖှ် ယှ်ကွံာ်တသီခံသီဝံအလီၢ်ခံန့ၣ် KNLA သုးခါၣ်စးတဖှ် ကိးဝဲတၢ်အိၣ်ဖှ်ဖဲ ဘ---သဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘ--- သဝီဖိ စီၤဟ--- လၢအလဲၤထီၣ်ဝဲတၢ်အိၣ်ဖှ်ဖဲအံၤတဲာ် လီၢ်ကဝီၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိလၢ,

“အပူၤကွၢ်တသီခံသီန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်(KNLA သုးခါၣ်စးတဖှ်) ဟဲဒီး ကိးဝဲတၢ်အိၣ်ဖှ်ဖဲဒီးပုၤ ဖဲ ဘ--- သဝီ ဒီး တဲာ်တၢ်ပုၤလၢ ‘ကိးဖှ်က့ၤသဝီဖိလၢ အစံၣ်သ့ၣ်တဖှ် ဒီးတဲာ်အဝဲသ့ၣ်လၢကဟဲက့ၤ ဒီး ကူးကွံာ်အဘု ဒီး ဖံးအိၣ်မၤအိၣ်က့ၤတၢ်လၢတၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမူအဂီၢ် ဒီး အိၣ်ဆိးလၢသဝီပူၤဖဲလၢအပူၤကွၢ်အသိး ဒီး တဘၣ်စံၣ် လၢတဂ့ၤ. ပတမၤဆူးမၤဆါသ့ဘၣ်. ပကမၤပိာ်ထွဲဝဲ ဒ်တၢ်ကလုၢ်လၢပခိၣ်ပနါန့ၣ်လီၤဝဲ ဒ်ပမၤတၢ်လၢအပူၤ ကွၢ်အသိး ဒီး ပတမၤဆူၣ်သ့လၢဘၣ်.”

စီၤဟ---တဲာ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢ, KNLA သုးခါၣ် မၤအဝဲသ့ၣ်တဲာ်သဝီဖိလၢ အယှ်လီၤဆူ ခိတၢ်ဝုၤပူၤတဖှ်လၢ အဝဲအါၣ်လီၤဝဲလၢအကကွၢ်ထွဲဒီး ဒီးသဒါအဝဲသ့ၣ်တၢ်စုၤလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်လၢ သၢလၢအတီၢ် ပူၤ စးထီၣ်ဖဲ သဝီဖိတဖှ်ယှ်အိၣ်ကန့ၣ်ကွံာ်ဖဲ လၢစးပထုဘၣ်ဝံအလီၢ်ခံန့ၣ်လီၤ. ဒီးသဝီဖိသ့ၣ်တဖှ် မ့ၢ်တဟဲက့ၤဖဲသၢလၢအတီၢ်ပူၤဘၣ် ဒီး တၢ်မ့ၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးအဝဲသ့ၣ် တၢ်စုၤလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်တမံၤမံၤန့ၣ် KNLA သုးတဟံးမူဒါလၢဘၣ်. မ့ၢ်လၢ အ---သဝီပူၤန့ၣ် ဖဲတၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤအခါ တၢ်အိၣ်ဖှ်ဒီး KNU ခိၣ်နါတဖှ်တအိၣ်နီတဘျီဒီးဘၣ်.

စီၤဂ--- လၢအမ့ၢ် အ--- သဝီဖိတဂၤဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ, ဘိၤခွဲၣ်သ့ၣ်တဲာ်သဝီဖိလၢအယှ်အိၣ်ကန့ၣ် ခိတၢ်ဝုၤပူၤတဖှ်လၢ အဝဲကထံၣ်လိာ်သးဒီး KNU ခိၣ်နါတဖှ်လၢအနီၢ်ကစၢ် လၢကတၢၣ်ပိာ်တၢ်ပိာ် ဒီး ဘျါဆ့တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ ဒီး ကတံာ်တံာ်ဝဲ တလၢ ယၣ်ယၣ်လၢသဝီဖိတဖှ်အတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးကဘၣ်လိာ်ဖိးဒုက့ၤ သးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲာ်စ့ၢ်ကိးဝဲသဝီဖိတဖှ်လၢ သဝီဖိတဖှ်မ့ၢ်အဲၣ်ဒီးက့ၤကဒါက့ၤဆူအကစၢ်သဝီ ဖဲ တၢ်အိၣ်သးမ့ၢ်ဟဲဂ့ၤထီၣ်က့ၤအခါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်က့ၤသ့ဝဲလီၤ. သန့က့ၤ သဝီဖိတဖှ်မ့ၢ်တအဲၣ်ဒီးက့ၤဘၣ် န့ၣ် ဘိၤခွဲၣ်သ့ၣ်ဒီး အ BGF သုးတဖှ် ကဟ့ၣ်လီၤဝဲသဝီဖိတဖှ်အတၢ်အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲအလီၢ် ဖဲ ခိတၢ်ပူၤ န့ၣ်လီၤ. စီၤဂ--- ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ခဲအံၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်မၤပျီကွံာ်ဝဲ ရီဘၣ်ကျိးတနီၤ လၢကဒုးကဲထီၣ်ဝဲ တၢ်အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲလၢ သဝီဖိလၢအယှ်အိၣ်ကန့ၣ်တဖှ်အဂီၢ်လီၤ.

စီၤဂ--- မၤနီၣ်ဝဲလၢ အ--- သဝီဖိဘူးကလၢယၣ်ယၣ်န့ၣ် ယှ်လီၤဝဲဆူ ပံၤတၢ်ဝုၤတၢ်လီၢ် ဖဲ စီၤနသၢမ့ၢ် ကဝီၤဒုပူၤ, ခိတၢ်ဝုၤပူၤ ဒီး ဘၣ်လဲၤဒီးဝဲဒီးချံတံာ်တံာ်ဝဲ တနါရံၢ်ဘျဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖှ်အံၤ လဲၤတုၤဝဲသီသီဖဲ ခိတၢ်ဝုၤပူၤအခါန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်တူၢ်လိာ်အီၤလၢ သဝီဖိဖဲဝုၤပူၤတဖှ်လီၤ. သဝီဖိ တနီၤအိၣ်ဝဲလၢပုၤဟံၣ်ပူၤ, ဒီး တနီၤန့ၣ် ဘၣ်အိၣ်ဝဲလၢပုၤဟံၣ်ဖိလၢ ဒီး ဟံၣ်ကရၢၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤဟံၣ် သ့ၣ်တဖှ်န့ၣ် ပုၤဝဲဒုၣ်ဒီး သဝီဖိလၢအယှ်အိၣ်ကန့ၣ်တဖှ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဂ---ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ သဝီဖိလၢ အယှ်လီၤဆူ ခိတၢ်ဝုၤပူၤတဖှ် ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလၢ ဘိၤခွဲၣ်သ့ၣ်, သုးခိးကီၢ်ဆါ သုးခိၣ်ဖါန့ၣ်, ဝုၤလူၣ်ကွီၤတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤကရၢ ဒီး တၢ်ကရၢကရီအဂၤတဖှ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖှ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအ ဝဲသ့ၣ်လၢ တၢ်ကူတၢ်ကၤ, သပၤ, သိအိၣ်, မၢ်မၢ်, အံၤသၣ်, ခိးမိး, ပသၢသၣ် ဒီး ဖဲအုၣ်သ့ၣ်တဖှ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲအ--- သဝီပူၤန့ၣ် ဟံၣ်ခိၣ်ကအိၣ်တၢ်က့ၤထဲ အဖျါၣ် ၁၀ ဘျဲၣ် လၢအတလဲၤတီၣ်ဖျါထီၣ်အမံၤ ဒီး လဲၤဆုၢ်အတၢ်ဖိတၢ်လံၤဆူ ခိတၢ်ဝုၤပူၤဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် စးထီၣ်ဖဲ လၢအိးကထီဘၣ် ၉ သီ ၂၀၁၅န့ၣ်အနံၤန့ၣ် သဝီဖိယှ်လီၤကယးလီၤကွံာ်ဝဲဒုၣ်န့ၣ်လီၤ.

သဝီအါဂၤဟ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဘၣ်သးလၢ ကက့ၤအိၣ်က့ၤလၢအကစၢ်န့ၣ်သဝီပူၤ ဖဲ တၢ်အိၣ်သးမ့ၢ်ဟဲဂ့ၤထီၣ်က့ၤ အခါ, မ့ၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဆိးဝဲ ဒီး ဖံးအိၣ်မၤအိၣ်ဝဲန့ၣ်အယီၤလီၤ. တၢ်ကိတၢ်ခဲအိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ် လၢ ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမူအကျဲဖဲ ခိတၢ်ဝုၤပူၤ ဒီး အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ပုၤဝဲတၢ်ဒီးတၢ်လၢၣ် ဒီးသ့ၣ်မုၢ် ယိၣ်ဝၣ်

ဒီး တၢ်လၢအလိၣ်ဝဲတဖၣ်ခဲလၢၣ် ဖဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ယုၤန့ၣ်ဝဲညိညိဖိ ဖဲအအိၣ်လၢသဝီပူၤအခါန့ၣ်လီၤ. သန့က့
သဝီဖိတနီၤတဲဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ် မ့ၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ် ဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်ဒီးဟံၣ်န့ၣ် ကအိၣ်ဆိးဝဲဖဲ ဒီတီၢ်ဝုၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.
အခါခဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်လၢ ပုၤဂၤတနီၤ ဒီး တၢ်ကရၢကရိတနီၤ ဟ့ၣ်လီၤအဝဲသ့ၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိတဖၣ်အယံ,
သဝီဖိလၢအပျၢ်အိၣ်ကတုၤတဖၣ် ခိးကွၢ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်သးကဟဲဂ့ၤထီၢ်က့ၤကဒါအဂီၢ်သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

Mu Traw (Hpapun) District



Karen Human Rights Group (KHRG)